
 RTBF آنتوان هیک، نویسنده جوان اما بانفوذ شبکه ملی

بلژیک )رادیو- تلویزیون بلژیک به زبان فرانسه( در تماس 

تلفنـــی درباره موارد مهمی همچـــون موضوع داغ و روز 

ویلموتس، آینده آزارد، تلفظ های فرانسوی در دنیای ورزش، 

تیم ملی بلژیک و بحران ویروس کووید- 19 پاســـخگوی 

سوالات خبرنگار »فرهیختگان« بود. 

دلیل اصلی برقـــراری این تماس ماجرای ویلموتس بود و 

البته نباید مستقیم به سراغش می رفتیم، فرصت خوبی 

هم فراهم شد تا از خبرنگاری با نفوذ و تاثیرگذار در ورزش 

فرانسه سوالاتی درخصوص فوتبال بلژیک و وضعیت آن 

بپرسیم. خبرنگاری کم حوصله و عملگرا که عاشق فوتبال 

است و متنفر از پدیده هایی مثل شطرنج و اتومبیلرانی که 

به اشتباه وارد دنیای ورزش شده اند! ساکن بروکسل و با 

توجه به صفحه لینکدین او می شـــود گفت فردی دلخور 

از اینکه در بلژیک به دنیا آمده نه در فرانســـه! برای آنکه 

ســـر صحبت را با این خبرنگار فعال و کوشا باز کنیم باید 

به او ثابت می کردیم حسابی درباره محل کارش اطلاعات 

داریم، بنابراین پرسش و پاسخ ما این گونه کلید خورد.

وقتی خبرنگار یک مرکز خبری ملی به زبان های آلمانی، 

فرانسوی، انگلیســـی، ژاپنی، اسپانیایی و لوکزامبورگی 

تسلط کامل دارد، باید متوجه شود که RTBF مرکز بزرگی 

است. 

بله، به خاطر نوع تحصیلات و تجارت خانوادگی مجبور بودم به 

زبان های ژاپنی و اسپانیایی مسلط باشم، این چیزها این روزها 

برگ برنده است، بعدها وارد دنیای خبرنگاری شدم و تسلط به 

فرهنگ و زبان چند کشور بسیار برایم سودمند بود. 

یک سوال کلی دیگر هم داریم و اینکه تلفظ فرانسوی در 

کشـــورهای دیگر رعایت می شود؟ آیا شما با این موضوع 

موافق هستید که کشورهای دیگر با زبان های دیگر حتما 

نام بازیکنان یا تیم های بلژیکی و فرانسوی را باید درست 

تلفظ کنند؟

البته ســـختگیری در این زمینه چندان خوب نیست اما اصول 

حداقلی در این زمینه باید رعایت شود، یکی از دوستان من در 

یک شبکه ورزشی انگلیسی زبان کار می کند و تقریبا حتی نام 

یک تیم یا یک بازیکن فرانسوی را هم درست تلفظ نمی کند، 

این خوب نیست و نشان از کم سوادی دارد. خبرنگار باید چند 

بعدی باشد و به کار خودش بها بدهد. 

به ســـراغ مهم ترین سوال برویم. مارک ویلموتس و بلایی 

که در این روزگار سخت تحریم ها و کووید- 19 و مشکلات 

اقتصادی بر سر فوتبال ایران آمده، باید این مبلغ ظالمانه 

را پرداخت کند؟!

مبلغ ظالمانه؟ از چه ظلمی حرف می زنید؟ یک قرارداد قانونی 

منعقد شـــده و دادگاه های داخلـــی و بین المللی آن را تایید 

کرده اند و باید پرداخت شود، کجای این موضوع ظالمانه است؟ 

کسی که زیر بار قرارداد می رود و آن را امضا می کند، باید اکنون 

مخاطب سوال شما باشد، نه مربی بلژیکی. 

ویلموتس می دانست که این قرارداد به ضرر ایران است، 

این طور نیست؟

نه این طور نیســـت، ویلموتس نه شکایت کردن بلد است، نه 

قرارداد نوشـــتن، این کارها را معمـــولا مدیر برنامه ها و دلالان 

انجـــام می دهند و طرف های قرارداد بدون آنکه مطالعه کنند 

بـــا اطمینانی که به تیم حقوقی خـــود دارند، امضا می کنند. 

ویلموتس بـــرای فوتبال ایران یک نعمت بـــود ولی قدرش را 

ندانستند. بله، خوب نتیجه نگرفت اما باید به او زمان بیشتری 

می دادند، در بلژیک از او راضی هستند هرچند بهترین نیست 

اما بدترین هم نیست. 

 

آیا به صورت اخلاقی نباید از این مربی بزرگ انتظار داشته 

باشـــیم با توجه به چند بازی و نتایج بد، از این شـــکایت 

صرف نظر کند؟

به نظر من این موضوع پیچیده تر از این حرف هاست. با سوال به 

شما جواب می دهم، چه کسی شکایت کرده که حالا آن را پس 

بگیرد؟ بروید به سراغ دلالان و کسانی که این ماجرا را به وجود 

آورده اند. ویلموتس حتی پول هم نمی شمارد، او با عدد و رقم 

کاری ندارد، او یک مربی است و کارش را خوب بلد است، حق 

خودش را می خواهد، همین. 

کمی هم درباره مسائل دیگر صحبت کنیم. آزارد بازیکن 

بزرگی بود، اکنون با توجه به مصدومیت کهنه ای که دارد 

کم کم میدان را خالی کرده است.

بله، او بازیکن خوبی اســـت و البته هنوز هم برای بازگشت به 

فوتبال فرصت دارد، او نباید به رئال مادرید می رفت. اشـــتباه 

بزرگ او رفتن به رئال مادرید بود. باید در انگلیس می درخشید، 

اما اشتباه کرد. 

تیـــم ملی بلژیک در دوره ای اوج گرفت و قهرمان شـــد و 

خیلی ها را شگفت زده کرد، اما بعد دچار افت شد. اکنون 

در چه وضعیتی است؟

هیچ فوتبالی قرار نیست همیشه در اوج باشد، بلژیک فوتبال با 

اصالتی دارد، یک مرتبه اوج نگرفت. آن نتایج درخشان حاصل 

یک دوره موفق و ســـرمایه گذاری روی جوانان بود. در هر حال 

من امیدوار هستم که بار دیگر شاهد اوج گرفتن فوتبال بلژیک 

باشیم. تیم ملی فوتبال بلژیک شرایط خوبی دارد، اما با توجه 

به وضعیت فعلی دنیای فوتبال باید صبور باشیم. 

تدبیر فوتبال بلژیک برای مدیریت شـــرایط کرونایی چه 

بوده و آیا موفق عمل کرده است؟

لیـــگ از همان ابتدا تعطیل شـــد و البته بعد از مدتی در اوج 

محدودیت ها بازی های بدون تماشاگر برگزار شدند. مشکلی 

پیـــش نیامد اما حساســـیت بالای مقامـــات فوتبال بلژیک 

تحسین برانگیز بود. این بحران همه مردم جهان را درگیر خود 

کرده است و باید همه موارد رعایت شود. چاره ای نیست اینجا 

دیگر هیچ سازمانی یک جزیره تنها و مستقل نیست و همه باید 

با هم متحد شوند. یوفا قوانینی دارد که از همان ابتدا به بهترین 

شکل در بلژیک رعایت شد و البته بلژیک چند برابر بیش از آن 

را درنظر گرفت و سختگیری های اساسی داشت. امیدوارم این 

دوران هم به زودی بگذرد و مشکل حل شود. 

اتفاقـــات بامداد جمعه در فرودگاه مهرآباد تهران بار دیگر 

چالـــش میان بازیکنان فوتبال و هواداران تیم ها را نمایان 

کـــرد. اینکه یک هوادار متعصب و البته عصبانی حق دارد 

اعتراضش را به گوش بازیکن تیمش برساند اما عبور از برخی 

خطوط قرمز باعث می شـــود بازیکن نیز آستانه تحملش را 

از دســـت داده و کار به درگیری فیزیکی نیز کشیده شود. 

اینکه یک بازیکن فوتبال که معمولا چندین برابر افراد عادی 

جامعه دســـتمزد می گیرد چه میزان مسئولیت اجتماعی 

درقبال رفتارهایی که نســـبت به او می شـــود دارد و تا چه 

حد در واکنش هایی که به بحران ها نشـــان می دهد محق 

اســـت، همواره یکی از بحث های مهم در جامعه شناسی 

ورزشی بوده و نظرات مختلفی دراین باره مطرح شده است.

ماجرای کا�پیتان منچستر در میکونوس
یکـــی از نمونه های اخیر این رفتارهای ناهنجار اجتماعی 

در یونـــان رخ داد. هـــری مگوایـــر، کاپیتـــان ملی پوش 

منچســـتریونایتد برای گذراندن تعطیـــلات راهی جزیره 

میکونوس این کشـــور شـــده بود اما پس از حضور در یک 

کلوب شبانه و به راه انداختن دعوا با چند نفر نهایتا توسط 

پلیس یونان دستگیر شد و جالب اینکه در جریان دستگیری 

نیز با پلیس درگیر شـــده و درنهایت راهی بازداشتگاه شد. 

رسانه های بریتانیایی از این رفتار گران ترین مدافع کنونی 

فوتبال جهان به شدت انتقاد کردند و معتقد بودند او نباید 

چنیـــن واکنش تندی برابر پلیس از خود نشـــان می داد. 

ازسوی دیگر رفتار اتحادیه فوتبال انگلیس نیز مورد انتقاد 

رســـانه ها قرار گرفت چراکه در همان روزها قرار بود لیست 

تیم ملی این کشور برای حضور در رقابت های لیگ ملت های 

اروپا منتشـــر شـــود که در کمال تعجب نام مگوایر در این 

فهرست قرار داشت که بعدا حذف شد.

در سال 1981 اعضای تیم فوتبال آمریکایی اوکلندرایدرز 

به دیدار »ســـوپربال« رسیده بودند. آنها پیش از این دیدار 

سرنوشت ســـاز هفته ســـختی را پشت سر گذاشته بودند. 

کلیف برنچ، یکی از ســـتاره های این تیم از پرواز جا ماند و 

خبر شب نشـــینی چند بازیکن دیگر آنها در کلوب شبانه 

برای تیم حواشی زیادی ایجاد کرد. با این حال »آل دیویس« 

مالک باشـــگاه تصمیم گرفت برخـــوردی با این بازیکنان 

نداشته باشد و همه آنها در دیدار با فیلادلفیاایگلز حضور 

داشند. رایدرز این دیدار را با درخشش برنچ برد و وقتی در 

پایان بازی خبرنگاران از دیویس سوال کردند آیا تصمیمی 

برای برخورد با بازیکنان جنجالی اش دارد یا نه پاســـخ داد 

چـــه فرقی می کند آنها را جریمه کنـــم یا نه. از نظر او این 

حاشیه ها اهمیت چندانی نداشت و به پایان رسیده بود.

برای مگوایر اما این داستان خاتمه نیافته و همچنان ادامه 

دارد. کاپیتان یونایتد این روزها درحالی خانه نشین شده 

که همبازیانش در تیم ملی برای دیدارهای حســـاس خود 

در لیـــگ ملت های اروپا آماده می شـــوند. رفتار اتحادیه 

فوتبال انگلیس نیز باعث بهترشدن اوضاع نشد و به عقیده 

بسیاری چندان منطقی نبود. آنها ابتدا او را با وجود رفتار 

جنجالی اش به تیم ملی دعوت کردند اما خیلی زود متوجه 

شدند این کار از ابتدا اشتباه بوده است و مجبور به خط زدن 

نام او شـــدند. حادثه میکونوس به یک شرمســـاری برای 

فوتبال انگلیس بدل شـــد و حتی انتقاد بازیکنی همچون 

وین رونی را نیز به دنبال داشت.

در این اتفاق هر دو طرف ماجرا حق را به خودشان می دهند 

و معتقدند رفتار درست را انجام داده اند. پلیس یونان رفتار 

هنجارشکنانه مگوایر و همچنین توهین هایی را که به پلیس 

و حتی تمدن این کشـــور داشته شایسته مجازات می داند 

و مدافع انگلیســـی نیز می گوید پلیس با او رفتار مناسبی 

نداشته است و با یک بازیکن فوتبال مشهور و عضو تیم ملی 

یک کشور نباید این گونه رفتار شود. در روزهایی که مگوایر 

و سایر بازیکنان فوتبال در دنیا روی زانو نشسته و از جنبش 

ســـیاهان حمایت کرده و می گویند »جان ســـیاهان مهم 

است« چنین رفتاری می تواند بسیار طعنه آمیز و متناقض 

با شعارهای آنها باشد.

یونایتد هنوز واکنشی جدی به این اتفاق نشان نداده است 

اما آنها طی این مدت تلاش کرده اند از رفتارها و واکنش های 

احساسی پرهیز کنند. حتی بحث گرفتن بازوبند کاپیتانی 

از مگوایر نیز مطرح شده اما باشگاه به این شایعات واکنشی 

نشان نداده است.

نگاه منفی نسبت به فوتبالیست ها
شکاف طبقاتی بین عامه مردم و فوتبالیست ها هر روز بیشتر 

می شود و تصمیماتی نظیر آنچه اتحادیه فوتبال انگلیس 

درباره مدافع ملی پوش این کشور گرفت این شکاف را بیشتر 

می کند. با وجود محبوبیت بالایی که فوتبال میان مردم دارد 

اما برخی افراد هم هستند که نگاه مثبتی نسبت به بازیکنان 

ندارند و چنین جنجال هایی شـــک و تردید آنها را بیشـــتر 

می کند. این دســـته از مردم معتقدند نباید بازیکنان خود 

را جدا از مردم ببینند و خواســـتار حقوق اجتماعی بیشتر 

و مصونیت در برخی موارد باشند. به عقیده آنها، بازیکنان 

شایسته دریافت چنین دستمزدهایی نیستند و این اختلاف 

در حقوق ها و پول هایی که به آنها پرداخت می شود باعث 

بالا رفتن ســـطح توقع آنها از جامعه می شـــود. شاید این 

نظریه کمی اغراق آمیز به نظر برســـد اما بارها اتفاقاتی از 

این دســـت رخ داده که برای بازیکنان چالش برانگیز بوده 

اســـت و باعث شده هواداران این نظریه نسبت به درستی 

آن اصرار بیشتری داشته باشند.

در ماه آوریل امسال و با شیوع ویروس کرونا مت هانکوک، 

وزیر بهداشت انگلیس از بازیکنان فوتبال خواست با توجه 

به شـــرایط ویژه ای که به وجود آمده است و فداکاری هایی 

کـــه مردم و به خصوص کادر درمان انجام داده اند آنها هم 

با کاهش دســـتمزدهای خود به حل ایـــن بحران کمک 

کنند. هانکوک به خوبی می دانست که با هدف قرار دادن 

بازیکنان فوتبـــال می تواند جو مثبتی در روزهای بحرانی 

در جامعه ایجاد کند.

ایـــن اتفاق نشـــان داد با بهره گیـــری از ظرفیت فوتبال و 

اســـتفاده مناســـب از این کارکردها می توان از شـــهرت 

و محبوبیت بازیکنان در مســـیر مناســـب استفاده کرد. 

مثال های دیگری نیز در این زمینه وجود دارد که نشـــان 

می دهـــد نباید تنها اتفاقاتی نظیر آنچه را برای مگوایر رخ 

داد ملاک قضـــاوت عملکرد اجتماعی بازیکنان قرار داد. 

خود مگوایر یکی از کاپیتان های تیم های لیگ برتری بود 

که در کمپین جوردن هندرســـون، کاپیتان لیورپول برای 

کمک به ســـازمان های بهداشتی این کشور مشارکت کرد 

و کمک هـــای مالی خوبی برای کمک به حل بحران کرونا 

انجام داد اما چنین کارهایی نمی تواند باعث چشم پوشی 

از رفتار غیرمسئولانه او در یونان شود یا آن را توجیه کند.

مارکوس رشـــفورد دیگر نمونه انجام یک رفتار مناســـب 

و مســـئولیت پذیری درســـت یک بازیکن در بحران های 

اجتماعی است. هم تیمی جوان مگوایر یکی از مهم ترین 

کمپین های ســـال های اخیر در این کشور را به وجود آورد 

که باعث شد کمک های مالی زیادی برای کودکان گرسنه 

این کشور جمع آوری شود. نامه او به نخست وزیر بریتانیا 

تاثیر زیادی روی مردم این کشـــور داشت و باعث شد این 

کمپین به سرعت در سراسر این کشور شناخته شود و بودجه 

خوبی برای اهداف آن جمع آوری شد. اما رشفورد 22 ساله 

رفتاری را از خود نشان داد که بسیاری از مردان باتجربه در 

فوتبال و حتی سیاسیون این کشور از انجام چنین حرکتی 

عاجز بودند یا شاید توان رهبری و مدیریت آن را نداشتند.

تفاوت چنین رفتارهایی بین بازیکنان شاید به عکس العمل 

متفاوت مدیران و افراد بانفوذ در ورزش در قبال حواشی 

آنها مربوط شـــود. رفتاری که دیویس با بازیکنان 

تیمش داشت مسلما نمی تواند از تکرار رفتارهای 

جنجالـــی بازیکنـــان جلوگیری کنـــد. تغییر 

نگرش بازیکنان نســـبت به اجتماع شاید یکی 

از اصلی تریـــن پیش نیازها برای جلوگیری از 

تکرار چنین اتفاقاتی در ورزش باشد. واکنش 

باشگاه ها به رفتارهای بازیکنان نیز بسیار مهم 

است و می تواند مانع از تکرار اتفاقاتی از این 

دست باشد اما صدور بیانیه در فاصله تنها 

چندساعت پس از یک درگیری و متهم کردن 

یک سمت ماجرا و مبراکردن طرف دیگر، شاید 

حرکتی چندان منطقی نباشد.
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پیرلو در مصاحبه با سایت باشگاه یوونتوس: 

دهمیناسکودتویپیاپیرامیخواهیم
انتخابی غیرمنتظره برای نیمکت یوونتوس بود.  آندره آ پیرلو 

مائوریتسیو ساری تنها یک سال توانست روی نیمکت این تیم دوام 

بیاورد و درنهایت با وجود قهرمانی تیمش در سری A به دلیل نتایج 

نه چندان خوبی که در طول فصل گرفت و حواشی زیادی که تیم در 

این مدت داشت، از سمت خود کنار رفت. درحالی که هواداران منتظر 

معرفی یک سرمربی باتجربه برای هدایت بانوی پیر بودند، درنهایت این 

پیرلو بود که هدایت بیانکونری را برعهده گرفت. او به دنبال تغییرات 

اساسی در تیم است و در گفت  وگو با سایت باشگاه درباره شرایط کنونی 

و برنامه هایش برای فصل جدید صحبت کرده که در ادامه می خوانید.

روز های نخست حضور در یووه چگونه بود؟ 

درمجموع راضی ام. با اشتیاق زیادی تمرینات را آغاز کردیم و روند خوبی داریم. 

متاسفانه تنها پس از گذشت چند روز بسیاری از بازیکنان خود را به دلیل حضور 

در اردوی تیم  های ملی از دست دادیم و فعلا نمی توانیم آنها را در اختیار داشته 

باشیم. بااین حال سعی می کنیم با نفرات باقی مانده برنامه  های خود را پیش 

ببریم و منتظر بازگشت ملی پوشان باشیم.

شرایط بازیکنان را چگونه می بینید؟ 

آنها به خوبی مشـــغول انجام تمرینات هســـتند و انگیزه زیادی برای فصل 

جدید دارند. تمریناتی را برایشان درنظر گرفته ایم که شاید پیش از این انجام 

نمی دادند و به نوعی برای آنها تازگی دارد. متد های جدیدی را برای تیم درنظر 

داریم و شاید مدتی طول بکشد تا آنها به این شرایط عادت کنند.

چقدر به عملکرد خوب تیم در فصل بعد امیدوارید؟ 

ما راه درازی درپیش داریم. به خصوص که پس از بازگشت بازیکنان ملی پوش 

زمان کمی برای آماده سازی تیم پیش از شروع فصل جدید در اختیار داریم و 

همین موضوع کمی کار را برای ما سخت می کند. بااین حال سعی می کنیم 

با همین بازیکنانی که فعلا در تمرینات هستند کار را به بهترین نحو پیش 

ببریم و از همان هفته نخست مسابقات شاهد اجرای ایده  های موردنظرمان در 

زمین مسابقه باشیم. هدف اصلی ما در فصل جدید کسب دهمین اسکودتوی 

پیاپی و رسیدن به مراحل نهایی لیگ قهرمانان است.

 

فکر می کنید بتوانید تیم را در لیگ قهرمانان به موفقیت برسانید؟ 

ارائه فوتبال تهاجمی و روبه جلو و همچنین تلاش برای بازپس گیری توپ در 

کمترین زمان ممکن نکاتی است که در تمرینات خیلی به آنها توجه می کنیم. 

اگر به رقابت  های فصل پیش لیگ قهرمانان نگاه کنید، متوجه می شـــوید 

که تیم  هایی موفق شدند به مراحل پایانی برسند که این روش  ها را 

به خوبی در زمین اجرا کردند. آنها با پرس شدید بازیکنان حریف 

سعی داشتند تا خیلی زود توپ را از آنها پس گرفته و حملات 

خود را طراحی کنند. ما هم می خواهیم با همین روش فصل را 

شروع کنیم و به دنبال موفقیت در تورنمنت  های پیش رو باشیم.

شما سابقه بازی در یوونتوس را دارید و با فضای باشگاه 

آشنا هستید؛ این موضوع چقدر در شروع کارتان در 

اینجا به شما کمک کرد؟ 

خیلی زود خودم با شـــرایط آشنا شدم. بسیاری از افرادی 

که در باشگاه هســـتند از قبل می شناختم و این قضیه 

به من کمک کرد تا برای شـــروع کارم مشـــکل چندانی 

نداشته باشم. انتظارات از این تیم بسیار بالاست و باید 

هرچه زودتر توانایی  های خود را نشان دهیم. ما در اینجا 

هستیم تا بهترین عملکردمان را در مسابقات ارائه دهیم.
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